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 موفقيت بزرگ 
حضور در بازي هاي زمستاني 

  مرجان كله�ر – ملي پوش 
اسكي

راهيابي به بازي هاي المپيك زمستاني 
كه يك رويداد مهم بين المللي است، 
افتخاري بزرگ محس��وب مي شود 
و آرزوي هر اس��كي باز است كه در 
المپيك زمستاني مسابقه دهد. بايد 
به نمايندگان اعزامي ايران تبريك 
گفت و متأسفيم كه يك ورزشكارمان به خاطر كرونا از اعزام بازماند. 
اميدواريم هر سه ورزشكار ايراني در پكن بهترين عملكردشان را به 
نمايش بگذارند. اگر بخواهيم با نگاهي واقع بينانه در مورد ورزش 
اس��كي ايران صحبت كنيم بايد بگوييم طي اين س��ال ها بحث 
حضور اسكي بازان كشورمان در المپيك زمستاني اهميت زيادي 
داشته است؛ چراكه حضور در اين بازي ها نيز يك موفقيت است. 
اين شرايط فقط شامل كشور ما نمي شود. سال هاست مدال هاي 
مختلف اسكي دنيا بين ورزش��كاران اروپايي و امريكايي تقسيم 
مي شود و حتي ورزشكاران كشورهاي توسعه يافته آسيايي چون 
كره جنوبي و  ژاپن نيز به  رغم حضور مكرر در كمپ هاي تمريني 
بين المللي به مدال نمي رسند اما حضور در المپيك برايشان مهم 
تلقي مي شود. اس��كي ورزش لحظه هاس��ت و به هيچ وجه قابل 
پيش بيني  نيست. حتي مربيان نفرات برتر جهان نيز نمي توانند 
با اطمينان از جايگاه ورزشكار ش��ان صحبت كنند. يكصدم ثانيه 
خطا يا غفلت مي تواند يك مدال را از چنگ ورزشكار خارج كند. 
اميدواريم نمايندگان اي��ران آمادگي ش��ان را در بازي هاي پكن 
نشان دهند. اگر نتايج اس��كي آلپاين را با گذشته مقايسه كنيد 
پسرفت نتايج كاملًا مشهود اس��ت. بعد از انقلاب اسلامي حسن 
شمشكي اولين نماينده اس��كي ايران در المپيك زمستاني بود و 
در ادوار بعدي از حيث تعداد نماينده پيشرفت داشتيم. در سال 
2010 اتفاق بزرگ و تاريخي در ورزش زمس��تاني ايران رخ داد و 
در بخش مردان دو اسكي باز از ايران در بازي هاي المپيك شركت 
كردند. اين يعني اينكه يكي از اين دو نماينده جزو 500 اسكي باز 
برتر دنيا بودند و توانستيم نفر دوم را نيز اعزام كنيم. اين معجزه با 
برنامه ريزي هاي درازمدت اتفاق افتاد. در همان دوره بانوان در دو 
رشته سهميه گرفتند و اين موضوع نيز اتفاقي تاريخي رقم زد. اما 
هرچه جلوتر رفتيم تعداد ورزشكاران المپيكي ما كاهش يافت! 
تعداد بانوان به يك نفر كاهش يافت، در س��ال 2018 هم اسكي 
مردان تنها يك نماينده داشت و امسال نيز در بخش بانوان يك 
نماينده داريم. اين نشان دهنده عقب رفت اسكي ايران است كه 
حاصل سياست ها و تصميمات اشتباه غلط بوده است. هنوز هم 
تاوان تصميمات اشتباه مديريت قبلي فدراسيون را مي دهيم و 
اين ضرر متوجه ورزش قهرماني كشور است. جامعه اسكي اين 
انتظار  را دارند دكتر نظريان در دوره جديد مديريت فدراسيون با 
اتخاذ تدابير مهم شرايط اسكي ايران را تغيير دهد. اسكي از نظر 
دانش، شرايط محيطي ، زيرساختي و تكنولوژي، ورزشي سخت 
محسوب مي شود. تمام ورزش��كاران المپيكي قطعاً سه تا چهار 
ماه از سال را در اروپا تمرين كرده اند در حالي كه عاطفه احمدي 
نماينده اس��كي بانوان كمتر از 20 روز فرصت حضور در تمرين 
اروپايي را داشت و همين موقعيت براي خيلي ها هم وجود ندارد. 
اگر از همين امروز برنامه ريزي، تصميمات و بودجه ويژه در نظر 
گرفته شود و ورزش��كاران ما در اروپا تمرين كنند شايد در دوره 

آتي بتوانيم به موفقيت هاي سال 2010 برسيم. 

المپيك سياسي!
  شيوا نوروزي 

واكنش هاي سياسي غرب به ميزباني پكن در بازي هاي المپيك 
زمستاني 2022 از مدت ها قبل شروع شده و اخيراً هم با تحريم 
بازي ها از سوي برخي كشورها به اوج خود رسيده است. همانطور 
كه پيش بيني مي شد، ايالات متحده در راستاي اهداف سياسي اش 
موضوع »نقض حقوق بشر« در چين را پيش كشيد تا از اين طريق 
برگزاري  بازي ها در پكن را تحت تأثير قرار دهد. مقامات امريكا 
علت تحريم بازي هاي زمستاني امسال را تهديد هاي چين عليه 
تايوان، س��ركوب اويغورها و تبتي ها اعلام كرده اند. آنها ضمن 
تحريم حضور در اين دوره بازي ها از ساير كشورها نيز خواستند تا 
به صف تحريم  كنندگان بپيوندند. با اين ترفند كاملاً مشخص بود 
كه همپيمانان امريكا جرئت مخالفت با سياسي كردن ورزش هاي 
زمستاني را ندارند. به همين خاطر بود كه تعداد تحريم كنندگان 
افزايش يافت. تاكنون به غير از امريكا، نيوزيلند، ژاپن، استراليا، 
كانادا، بريتانيا، ليتواني و استوني به اين تحريم سياسي پيوسته اند. 
اين در حالي است كه كشورهاي اروپايي نسبت به اعلام موضع 
خود در رابطه با بازي هاي زمس��تاني كمي ترديد دارند و در اين 
مدت اظهارنظرهاي محتاطانه و دوپهلوي��ي را مطرح كرده اند. 
اروپايي ها نسبت به حمايت از امريكا يا چين اختلاف نظر دارند و 
تلاششان اين بود كه به يك موضع مشترك برسند. نكته جالب 
اينكه خود امريكايي ها نيز در خصوص اعمال تحريم ورزش��ي 
عليه چين دچار سردرگمي ش��ده اند. طبق اعلام مقامات اين 
كشور، تحريم بازي هاي پكن 2022 فقط سياسي است و كاروان 
ورزشي امريكا يا  هر كدام از ورزشكاران زمستاني آنها محدوديتي 
براي اعزام به چين ندارند! امريكايي ها با اتخاذ اين تصميم قصد 
دارند سياسي كردن ورزش را تكذيب كنند و بگويند هدفشان 
فقط مقامات چين اس��ت. درحالي كه ب��ه راه انداختن جنبش 
تحريمي قبل از يك رويداد مهم ورزشي كه با حضور تعداد زيادي 
از ورزشكاران كشورهاي مختلف برگزار مي شود با اين ادعاي آنها 

تناقض جدي دارد. 
ازطرفي IOC زير بار فشارهاي امريكا نرفته و به همين خاطر 
با انتقادهايي هم مواجه شده است. كميته بين المللي المپيك 
به رياس��ت توماس باخ اقدام ايالات متحده  امريكا را سياسي 
خواند و با بي طرف خواندن اين نهاد ورزش��ي از چين حمايت 
كرد. جداي از اين موضوع اسپانس��رهاي المپيك زمس��تاني 
هم به  رغم همه فشارها به امريكا پش��ت كرده و حاضر به لغو 
قراردادهاي مالي خود با چين نش��دند. سياسي  كردن ورزش 
بارها اتفاق افتاده اما با جوي ك��ه امريكا و همپيمانانش به راه 
انداخته اند و اعلام حمايت ساير كشورها از چين، ورزش جهان 

با سياسي ترين دوره بازي هاي زمستاني مواجه است. 

المپيك زمستاني 2022 پكن از روز 
دنیا حیدری
  گزارش

جمعه آغاز می شود؛ رقابت هايي كه 
ايران تجربه حضور در 10 دوره آن را 
دارد اما حضور در بزرگ ترين رويداد زمستاني دنيا هرگز با مدالي 
براي ايران به همراه نبوده است. با وجود اين اما ايران بعد از انقلاب 
اسلامي همواره يك پاي ثابت المپيك زمستاني بوده است و در اين 
دارد.  رقابت ه�ا  اي�ن  در  نماين�ده  س�ه  ني�ز  دوره 
كاروان اعزام�ي اي�ران ش�امل عاطف�ه احم�دي و سيدس�تار 
صيد به عن�وان پرچمداران و حس�ين ساوه شمش�كي بود كه 
با توج�ه به خ�روج اعض�اي كاروان از قرنطينه ب�راي برگزاري 
مراس�م بدرقه با حضور مس�ئولان، تس�ت س�تار صيد مثبت 
ش�د و نماين�ده اس�كي صحران�وردي م�ردان اي�ران را از 
حض�ور در المپي�ك زمس�تاني چي�ن مح�روم ك�رد ت�ا در 
آخري�ن لحظ�ات داني�ال ساوه شمش�كي جايگزين او ش�ود. 

  10 دوره حضور در بزرگ ترين رويداد زمستاني دنيا
اولين حضور ايران در تاريخ المپيك هاي زمستاني به سال 1334 در 
هفتمين دوره بازي هاي المپيك زمستاني برمي گردد كه سال 1956 
در كورتينا ده آمپتزوی ايتاليا برگزار ش��د. ايران سه نماينده در اين 
رقابت ها داش��ت. در اين دوره بنيك اميريان، رضا بازرگان و محمود 
بيگ لو در بخش هاي مارپيچ بزرگ، كوچ��ك و همچنين دانهيل به 
رقابت با حريفان خود پرداختند. بعد از اولي��ن دوره ايران با وقفه اي 
هشت ساله از س��ال 1342 بار ديگر موفق به حضور در المپيك هاي 
زمستاني مي شود. اين حضور به چهار دوره پياپي مي انجامد. المپيك 
1964 اينسبروك اتريش )نهمين دوره(، المپيك 1968 گرنوبل فرانسه 
)دهمين دوره(، المپيك ساپاروی ژاپن )يازدهمين دوره( و المپيك 
1976 اينستروبگ اتريش )دوازدهمين دوره( كه هر بار ايران موفق به 
اعزام چهار اسكي باز مي شود. اما بعد از حضور پياپي در چهار دوره، ايران 
در شش دوره بعدي يكي از غايبان اين رويداد مهم زمستاني مي شود 
و حضور بعدي آن به هجدهمين دوره اين رقابت ها در سال 1998 در 
ناگانوی ژاپن برمي گردد. اين اولين حضور ايران در المپيك زمستاني 
بعد از پيروزي انقلاب است كه بعد از 22 سال و تنها با يك نماينده بار 
ديگر پاي ايران به بزرگ ترين رويداد زمستاني باز مي شود، حضوري 
كه البته ديگر همچنان ادامه دارد. به طوري كه ايران در سال 2002 در 
سالت ليك سيتي امريكا )نوزدهمين دوره( با دو نماينده، سال 2006 
در تورين ايتاليا )بيستمين دوره( با دو نماينده،  سال2010 در ونكوور 
)بيس��ت و يكمين دوره( با چهار نماينده ، سال 2014سوچي روسيه 

)بيست و دومين دوره( با پنج ورزش��كار و سال 2018 پيونگ چانگ 
كره جنوبي با چهار ورزشكار حاضر مي شود. 

  عاطفه احمدي و آرزوهاي بزرگ
دختر برفي ايران بعد از هشت سال موفق به حضور در المپيك زمستاني 
شد. پديده اسكي آلپاين ايران كه در مسابقات جهاني كورتيناي ايتاليا 
با راهيابي به مرحله نهايي مارپيچ بزرگ نگاه ها را به خود جلب كرد. او 
سال 79 در آبعلي، پايتخت اسكي ايران به دنيا آمد و از سه سالگي اسكي 
را زير نظر پدرش آغاز كرد. عاطفه احمدي با بلندپروازي هاي خود در 
كنار پشتكاري كه داشت، در 11سالگي خود را به تيم ملي نونهالان و 
در 15 سالگي به رده بزرگسالان رساند. او كه تجربه سه دوره حضور 
در رقابت هاي جهاني را در كارنامه خود دارد، در سال 2019 با راهيابي 
به فينال مس��ابقات جهاني سوئد تاريخ ساز ش��د. عاطفه احمدي در 

رقابت هاي قهرماني جهان سن موريتز سوئيس توانست بهترين امتياز را 
در بخش مارپيچ كوچك كسب كند و وارد مراحل مسابقات اصلي شود. 
احمدي همچنين نقره و برنز رقابت هاي آسيايي جوانان لبنان، اولين 
طلاي بانوان ايران در رقابت هاي آناتولي كاپ تركيه در سال 2018 و 
البته يك طلا و دو نقره در رقابت هاي ددمان كاپ در س��ال 2020 را 
نيز در كارنامه خود دارد. پديده اسكي ايران سال 2019 در رقابت هاي 
اسكي آلپاين در اوره سوئد توانست ركورد مسابقه را در تاريخ اسكي 
ايران ثبت كند. او در اين رقابت ها رتبه 46 جهان و اول آسيا را در بين 
بانوان از آن خود كرد. دختر كم سن و سال اسكي ايران كه به تازگي 
وارد دهه سوم زندگي خود شده است، س��ال 2021 نيز در مسابقات 
اسكي آلپاين قهرماني جهان كه در كورتيناي ايتاليا برگزار شد براي 
نخستين بار به مانش دوم راه يافت و ركوردهاي جديدي از خود ثبت 

كرد. او كه سال 2017 عنوان جوان ترين اسكي باز ايراني راه يافته جام 
جهاني را از آن خود كرد، حالا يكي از جوان ترين اسكي بازهاي ايراني 
حاضر در المپيك است كه در صورت توجه و حمايت مي تواند جزو 30 

نفر اول جهان باشد. او حالا در چين رؤياهايش را دنبال مي كند. 
  حسين ساوه شمشكي و سومين حضور 

حسين ساوه شمشكي ديگر نماينده ايران در المپيك زمستاني چين 
است. اين اما سومين تجربه حضور او در المپيك زمستاني است. اولين 
حضور اين اس��كي رو در المپيك زمس��تاني به 2010 ونكوور كانادا 
برمي گردد كه توانست عنوان چهل و يكم مارپيچ كوچك را كسب كند. 
ساوه شمشكي در المپيك 2014 سوچي نيز پرچمدار ايران بود و حالا 
بعد از هشت سال، او در حالي سومين حضور خود در المپيك زمستاني 
را تجربه مي كند كه مدعي اس��ت اين بار با تجربه و ثبات تكنيكي و 
ذهني بيشتري به المپيك زمستاني مي رود. حسين ساوه شمشكي 
تنها اسكي بازآلپاين ايران است كه بعد از پيروزي انقلاب اسلامي در 
دو المپيك زمستاني )ونكوور2010(، )سوچي 2014( شركت كرده 
است. از جمله افتخارات او مي توان به كسب نقره بخش مارپيچ بزرگ و 
طلاي بخش مارپيچ كوچك بيست و چهارمين دوره رقابت هاي اسكي 
قهرماني آسيا در كره جنوبي) سال 2015(، كسب دو طلا در رقابت هاي 
بين المللي اسكي آلپاين جام لبنان )سال 1395( كه به قهرماني ايران 
در اين رقابت ها انجاميد و قهرماني در رقابت هاي بين المللي »ارزروم« 
تركيه در سال 97 با كسب دو مدال طلا و كس��ب گردن آويز طلا در 

رقابت هاي بين المللي دي ماه امسال در تركيه اشاره كرد. 
 دانيال ساوه شمشكي، خوش شانس ترين اسكي رو

دانيال ساوه شمشكي را بي شك مي توان خوش شانس ترين ورزشكار 
حاضر در المپيك زمستاني چين ناميد. او در حالي به عنوان نماينده 
اسكي صحرايي ايران راهي چين شد كه قرار بود سيد ستار صيد در 
اين رشته حضور داش��ته باش��د اما كرونا دقيقه 90 پرچمدار كاروان 
ايران را ناك اوت كرد تا با موافقت مسئولان برگزاري مسابقات دانيال 
ساوه شمشكي بتواند به جاي او راهي المپيك زمستاني شود. ورزشكار 
مطرح اسكاي رانينگ ايران در سال1396 كه با ورود خود در اين رشته 
ش��گفتي آفريد بعد از حضور در دو المپيك 2010 و 2014 مي رفت 
تا سومين المپيك زمستاني خود را تجربه كند اما شانس با او يار نبود 
و دقيقه 90 نامش از كاروان اعزامي ايران خط خورد تا دانيال س��اوه 
شمشكي جايگزينش شود. اسكي رويي كه اسفند سال 99 با كسب 
رده 123 مسابقات صحرانوردي قهرماني جهان اوبرستدورف آلمان 
انتقادهاي بس��ياري را به جان خريد اما حالا اين شانس را دارد كه در 

اولين حضورش در المپيك زمستاني خودي نشان دهد. 

مش�عل بيس�ت و چهارمي�ن المپيك زمس�تاني 
جمعه در پكن چين روشن شد؛ رقابتي كه به دليل 
برگزاري در ش�رايط همه گيري كوويد19 و تحريم 
دپيلماتيك توس�ط امريكا و برخ�ي همپيمانانش، 
يك المپي�ك خ�اص و وي�ژه خواهد ب�ود. كاروان 
ايران هم با س�ه ورزش�كار در اين مسابقات حاضر 
خواه�د ش�د؛ حس�ين ساوه شمش�كي و عاطفه 
احمدي در اس�كي آلپاين و دانيال ساوه شمشكي 
در اس�كي صحران�وردي. به اي�ن بهانه ب�ا عباس 
نظريان رئيس فدراسيون اسكي گفت وگو كرده ايم. 

 
آقاي نظريان! المپيك زمستاني پكن آغاز 
و كاروان اي�ران ه�م راهي اين مس�ابقات 
ش�ده اس�ت. در ابتدا از اهمي�ت المپيك 
زمس�تاني صحبت كنيد و اينكه انتظارتان 
از ورزشكاران كشورمان در مسابقات پكن 

چيست؟
با توجه به س��ابقه بيش از 70 س��ال حض��ور ايران در 
رقابت هاي المپيك زمستاني، هميشه براي ما مهم است 
كه در رويدادهاي بين المللي به ويژه بازي هاي المپيك 
كه از ارزش و اعتبار بالايي برخوردار است، حضور پيدا 
كنيم. در اين دوره از المپيك زمستاني هم همه تلاش 
ما اين است كه بتوانيم با اس��تفاده از فرصت و ظرفيت 
اين رقابت ها يك تصوير مناسب از ورزش ايران را به دنيا 
مخابره كنيم. در يك سال اخير كه مسئوليت فدراسيون 
اسكي را بر عهده گرفته ام و توفيق خدمتگزاري به جامعه 
ورزش هاي زمس��تاني را پيدا ك��رده ام، همه تلاش ها 
و برنامه ريزي ها در مس��يري بوده كه بهترين شرايط 
براي ورزشكاران مهيا ش��ود تا آنها بتوانند رنكينگ و 
تايم بهتري در عملكردشان داش��ته باشند. با توجه به 
محدوديت هاي اقليمي در ايران، ش��رايط به ما اجازه 
برگ��زاري اردوهاي بلندم��دت جهت آماده س��ازي را 
نمي دهد اما تلاش همه ورزشكاران و مربيان اين است 
كه بهترين نتيجه را در المپيك زمستاني پكن رقم بزنند 

كه اميدواريم اين اتفاق بيفتد. 
از چالش هاي آماده س�ازي كاروان صحبت 
كنيد. به خصوص كه با توجه به مش�كلات 
اقتصادي و بودجه ناچيز، فدراس�يون ها با 

مشكلات زيادي روبه رو هستند. 
در اين زمينه با مشكلاتي روبه رو بوده ايم، بيش از 95 
درصد تجهيزات مورد نياز در رش��ته هاي زمستاني در 
ايران توليد نمي ش��ود و وارداتي اس��ت و نوسان هاي 
اقتص��ادي و ارزش پول ايران در مقايس��ه ب��ا ارز هاي 
بين المللي، خيلي به فدراسيون اسكي فشار مالي وارد 
كرده اس��ت. با اين حال تلاش فدراسيون بر اين است 
كه ورزشكاران نخبه و ستاره كه در تراز بين المللي قرار 
دارند به مسابقات برون مرزي اعزام كند. مي كوشيم با 
تمام س��ختي ها، از اين دوره عبور كنيم و با پشت سر 

گذاشتن چالش ها، تيم را به مسابقات اعزام كنيم. 
علاوه ب�ر رويكرد فن�ي در المپي�ك، چه 
برنامه هاي فرهنگ�ي از طرف كاروان ايران 
در حاش�يه برگزاري المپيك زمستاني در 

نظر گرفته شده است؟ 
با توجه به ارتباط��ي كه با وزارت مي��راث فرهنگي و 
گردشگري برقرار كرده ايم، براي ورزشكاران اعزامي 
به المپيك زمستاني بس��ته هاي فرهنگي تهيه شده 

است. هدفمان از تهيه اين بس��ته ها توسعه ارتباط با 
فدراس��يون هاي ديگر، افزايش ارتباط ورزش��كاران 
و كادر فني ايران با س��اير كش��ورها و همچنين ارائه 
تصوير واقعي براي شركت كنندگان حاضر در المپيك 
زمستاني اس��ت. رايزني هايي هم با ساير بخش هاي 
فرهنگي كش��ور براي تهي��ه بس��ته هاي فرهنگي به 
زبان هاي مختلف انجام ش��د. كما اينك��ه براي بدرقه 
ورزشكاران براي مسابقات تركيه، در نشست فرهنگي 
كه برگزار شد، لوح فشرده معرفي ايران و بروشور دو 
زبانه در اختيار ورزش��كاران و كادر فن��ي قرار گرفت 
تا با س��اير كش��و رهاي ش��ركت كننده تبادل كنند. 
اميدواريم ب��ا اس��تفاده از تجربيات فدراس��يون ها و 
كميته ملي المپيك، بتوانيم بسته هاي فرهنگي جامعي 
را براي معرفي ايران در المپيك زمستاني تهيه و بين 

شركت كنندگان توزيع كنيم. 
ديپلماس�ي ورزش�ي همواره در حاش�يه 
رويداده�اي بين الملل�ي از اهميت بالايي 
برخوردار اس�ت، چه برنامه اي براي ديدار 
با مس�ئولان فدراس�يون هاي كشورهاي 
ديگر براي گسترش همكاري ها و استفاده 
از ظرفيت هاي بين المللي براي پيش�رفت 

اسكي داريد؟ 
در دوره جديد فدراس��يون اس��كي ارتباط خوبي را با 
فدراسيون جهاني برقرار كرده ايم. من به عنوان رئيس 
كميته آموزش و توس��عه فدراسيون جهاني و دبيركل 
فدراسيون به عنوان عضو كميته مقررات و قانونگذاري 
اين فدراسيون داراي سمت هاي جهاني در اين رشته 
هستيم. همچنين ارتباطاتي از س��ال هاي گذشته در 
اين باره داش��ته ايم و رئيس سابق فدراسيون اسكي به 
عنوان نائب رئيس آسيا فعاليت داش��ته است. در اين 
راس��تا تمام ت��لاش و تمركزم��ان را روي اين موضوع 
قرار داده ايم كه بتوانيم از اين ظرفيت براي گس��ترش 

ارتباطات بين المللي و ظرفيت ورزش اسكي استفاده 
كنيم. تس��هيل حض��ور ورزش��كارانمان در كمپ ها و 
اردوه��اي اروپاي��ي و رويداده��اي جهان��ي، حض��ور 
ورزشكاران ملي پوش و مربيان تيم ملي و المپيك ايران 
در كرس��ي هاي بين المللي ورزش اس��كي، استفاده از 
ساير ظرفيت هاي آموزشي، استعداديابي و حمايت در 
فدراسيون جهاني در رده هاي پايه و بزرگسال در دو رده 
آقايان و بانوان از جمله اهداف ماست. همچنين در تلاش 
هستيم با دعوت از تيم ها و ورزشكاران و مربيان سطح 
بالاي دنيا، بتوانيم س��طح فني ورزش هاي زمس��تاني 
مانند اسكي را بالا ببريم. از طرفي در رشته هاي سالني و 
يخي كه در حال حاضر نماينده اي در المپيك زمستاني 
نداريم، بايد توس��عه پيدا كنيم. در مجموع اميدواريم 
بتوانيم با روابط بين المللي در اس��كي ب��ه عنوان يك 
ورزش كه يك پديده اجتماعي تسهيلگر است، اتفاقاتي 

خوبي را رقم بزنيم. 

از موضوع المپيك زمستاني خارج شويم و 
كلان تر بحث كنيم. از رويكرد و برنامه هاي 
فدراس�يون ب�راي حض�ور موفق ت�ر در 
رقابت هاي بين المللي و گسترش ورزش هاي 

زمستاني در بين مردم صحبت كنيد. 
براي رسيدن به اين هدف نيازمند فاكتورهاي مختلفي 
هستيم. براي بالا بردن سطح آموزشي مربيان بومي و 
همچنين آموزش ورزش��كاراني كه به عنوان استعداد 
كشف مي ش��وند تا از لحاظ فني رش��د كنند و در تراز 
ورزش��كاران بين المللي قرار بگيرن��د، نيازمند حضور 
مربيان تحصيلكرده و تراز اول هس��تيم كه مسابقات 
س��طح بالاي دنيا را مي بينند و در اين رقابت ها حضور 
پيدا مي كنند و در دوره هاي پيشرفته آموزشي شركت 
مي كنند. حضور مربي��ان تراز اول يك��ي از مهم ترين 
فاكتورها براي توسعه دانش افزايي مربيان و مهارت فني 
ورزشكاران است. بحث دوم حمايت اقتصادي از جامعه 
بومي است كه نزديك به پيست هاي اسكي هستند. به 
واس��طه محدوديت هاي اقتصادي و گراني تجهيزات 
وارداتي كه ارز زيادي مي خواهد، نمي توانيم تجهيزات 
لازم را در اختيار همه علاقه مندان قرار بدهيم. در اين 
رابطه از بخش خصوصي و ساير دستگا ه هاي دولتي براي 
كمك به توسعه ورزش هاي زمستاني دعوت مي كنيم. 
بخش سوم توسعه زيرساخت هاست. فدراسيون اسكي 
اگر قرار اس��ت در دوره هاي بعدي المپيك زمس��تاني 
نفرات بيش��تري را اعزام كند بايد زيرساخت مناسب 
مانند پيست و هتل مخصوص مانند كشورهاي ديگر 
داشته باش��د. مانند تركيه كه فدراس��يون اسكي اين 
كش��ور، كمپينگ قوي و مجه��زي را در اختيار دارد و 
استعدادها و علاقه مندان اين كشور به صورت تمام وقت 
از امكاناتي كه فراهم شده است، استفاده مي كنند. اين 
س��ه فاكتور، فاكتورهاي اصلي توسعه است كه تلاش 
مي كنيم با فراهم كردن آن تصوير بهتري از ورزش هاي 

زمستاني به مسئولان و سياستمداران كشور ارائه كنيم. 
اگر مي خواهيم جايگاه و نقش ورزش هاي زمس��تاني 
براي توسعه ديپلماسي ورزشي مانند بازي هاي المپيك 

تابستاني باشد، بايد به اين فاكتورها توجه كنيم. 
در اين مسير تاكنون چه برنامه هايي براي 

موفقيت بيشتر اجرايي شده است؟
يكي از اولي��ن برنامه هايمان اين بود ك��ه ورزش هاي 
زمستاني را به فدراس��يون اسكي ملحق كرديم و تمام 
تلاش��مان اين اس��ت كه از ظرفيت هاي موجود مانند 
امكاناتي كه در مشهد، ايران مال يا مجموعه يخي ديگر 
در تهران داريم، استفاده كنيم. به خصوص كه المپيك 
زمستاني در 15 رشته برگزار مي ش��ود و ما تنها در دو 
رشته حاضر هستيم و در 13 رشته ورزشكاري نداريم. 
تلاشمان اين است كه هم در رش��ته هاي يخي كه در 
سالن هست و هم در رشته هاي برفي به سمت توسعه 
بيشتر برويم و در دوره هاي بعدي المپيك زمستاني با 

ورزشكاران بيشتري حضور پيدا كنيم. 
زيرس�اخت ها يكي از فاكتوره�اي اصلي 
موفقيت در ميادي�ن جهان�ي و المپيك و 
آسيايي است و به نظر مي رسد در اين بخش 

فاصله زيادي با كشورهاي ديگر داريم. 
نداش��تن زيرس��اخت به عنوان عامل اصل��ي و اوليه 
در توس��عه ورزش ه��اي زمس��تاني به هي��چ عنوان 
قابل كتمان نيس��ت. اعتق��اد دارم اگ��ر مي خواهيم 
در المپيك 2026 ميلانو يا المپيك 2030 ش��رايط 
بهتري داشته باشيم، فدراسيون اس��كي نياز به يك 
زيرساخت اختصاصي شامل كمپ، پيست و تجهيزات 
اختصاصي دارد تا بتواند از اين ظرفيت در طول سال 
براي بهره مندي استعدادهاي اس��كي استفاده كند. 
همچنين مي بايس��ت از دانش مربيان تراز اول براي 
بالا بردن دانش فني مربيان مان و افزايش توانايي هاي 
فني ورزشكاران مستعد در جهت توسعه ورزش هاي 

زمستاني استفاده كنيم. 
و براي اين توسعه چه اتفاقي بايد بيفتد؟

مهم ترين نكته  نياز فدراسيون اسكي به انعكاس تصوير 
جديدي از اين رشته ورزشي به جامعه عام و خاص به 
ويژه مديران، سياستگذاران و تصميم گيرندگان است. 
حتي در بدنه مديران ورزش در استان ها، ستاد وزارت 
ورزش و كميته ملي المپيك، آن تصوير جامع و كامل 
از پتانسيل و ظرفيت ورزش هاي زمستاني وجود ندارد. 
ورزش هاي زمس��تاني فقط اسكي نيس��ت، فقط اين 
نيست كه به كوه هاي تهران و ساير شهرها نگاه كنيم و 
8، 9 ماه از سال منتظر بمانيم تا برف بيايد و بعد كارمان 
را ش��روع كنيم. همانطور كه اش��اره كردم نزديك به 
10رشته از مسابقات زمستاني در سالن هاي يخي برگزار 
مي شود، موفقيت در رش��ته هاي يخي نشدني نيست 
و با مش��اركت بخش خصوصي امكان پذير اس��ت و ما 
مي توانيم در 31 استان كشور آن را گسترش دهيم. در 
15 رشته ورزش هاي زمستاني 110 مسابقه بين المللي 
برگزار مي ش��ود و ما مي توانيم در كشور خودمان يكي 
از ميزبان ها باش��يم. با وجود چنين شرايطي نيازمند 
اين هس��تيم كه تغيير تصوير از ورزش هاي زمستاني 
را به جامع��ه مخابره كنيم. اگر اين تصوير را نوس��ازي 
كنيم توفيقات بيشتري را در دوره هاي بعدي المپيك 
زمستاني و س��اير مس��ابقات بين المللي مي توانيم به 

دست بياوريم. 
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